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دانش بنيان
بس��يج دانش��جويي دانش��كده 
پيراپزش��كي علوم پزش��كي آزاد 
اس��امي تهران، دومين ش��ماره  
نشريه دانش��جويي »پيرا طب« را 
منتشر كرد.  در اين شماره از نشريه 
»پيرا طب« مصاحبه اي با شكوفه 
بيرانوند و مينوفرخي از دانشجويان 
آزاد پزش��كي و مؤسسان شركت 
دانش بنيان ماداكت��و انجام گرفته و به مس��ائلي چون تأثيرات 
ش��ركت هاي دانش بنيان بر كنترل بيماري كرونا، اس��تخدام 

دانشجويان پزشكي و مذاكره با امريكا پرداخته شده است. 
 ----------------------------------------------

بخت بسته! 
بسيج دانشجويي دانشگاه آزاد اسامي 
رشت، ش��ماره چهارم دو هفته نامه 
دانش��جويي »گيلدخت« را منتشر 
ك��رد.  در اي��ن ش��ماره از نش��ريه 
»گيلدخت« به عنوان يك نشريه در 
حوزه زنان به مسئله  ازدواج و موانع آن 
پرداخته شده است؛ استفاده ابزاري 
زنان در تبليغات و معرفي اجمالي از 
زن تراز در اس��ام از جمله مطالب مهم اين نشريه تك برگ است. 
 ----------------------------------------------

هفت تپه
انجمن اسامي دانشجويان دانشگاه 
الزه��را )س(، ش��ماره  ۳۸ نش��ريه 
دانش��جويي »بي تعارف« را منتشر 
ك��رد.  در اي��ن ش��ماره از نش��ريه 
مس��ئله   ب��ه  »بي تع��ارف« 
خصوصي س��ازي از نگاه داس��تان 
كارگ��ران هف��ت تپ��ه و رون��د 
واگذاري ه��اي نابودكننده چرخه 
اقتصاد و توليد پرداخته ش��ده اس��ت؛ موضوعات��ي چون تأملي 
درخصوص معاهده همكاري بين چين و ايران، سريال تقلب هاي 
علمي در مدارك تحصيلي سياس��تمداران، چالش اين روزهاي 
بيماران ديابتي براي تهيه انس��ولين پس از تش��ديد تحريم ها و 
مرداد، شروع روابط جهت دار بين ايران و امريكا از ديگر مطالب 

مهم اين نشريه دانشجويي است. 
 ----------------------------------------------

رويدادهاي صدر اسلام 
به همت بسيج دانشجويي دانشگاه 
فرهنگي��ان تهران، ش��ماره هفتم 
نشريه دانشجويي »شبنا« منتشر 
ش��د.  در اي��ن ش��ماره از نش��ريه 
دانشجويي »ش��بنا« اتفاقات صدر 
اسام را كه در تقويم هجري قمري 
پش��ت س��ر هم از لحاظ روز شمار 
تقويم اتفاق افتاده اس��ت بررسي 
كرده اند، از عيد ولايت تا ش��هادت امام حس��ين در كربا كه به 
عنوان يك سير تاريخ لحاظ شده است؛ تحليل شرايط فعلي نظام 
آموزش و پرورش و نگاه جامعه به زنان از جمله ديگر موضوعات 

اين نشريه دانشجويي است. 
 ----------------------------------------------

پروتکل هاي بهداشتي
بسيج دانش��جويي دانش��گاه امام 
ص��ادق)ع( ش��ماره  ۱۷۸ نش��ريه 
دانشجويي »فتح« را منتشر كرد.  در 
اين ش��ماره از نش��ريه دانشجويي 
»فتح« با فرا رسيدن ايام سوگواري 
اباعب��دالله)ع( ب��ه مس��ئله رعايت 
پروتكل هاي بهداشتي در جامعه و 
هيئت ها پرداخته است؛ پرداختن به 
پويش رزمايش همدلي با پيش زمينه عدالت و مسئله  تعطيلي 
مساجد نيز از جمله ديگر موضوعات اين نشريه دانشجويي است. 
 -----------------------------------------------

كروناي جهانگير 
به همت دانشجويان دانشگاه علوم 
پزشكي مش��هد، هفتمين شماره  
نشريه دانشجويي »مشترك مورد 
نظر« منتشر شد.  در اين شماره از 
نشريه دانشجويي »مشترك مورد 
نظر« به ابعاد ويروس كرونا به عنوان 
يك ويروس جهاني پرداخته شده 
است، آقاي بهداش��ت، مردم چي 

ميگن و مجازيون از جمله مطالب اين نشريه است. 
-----------------------------------------------

خطر! استعمارگران مشغول كارند
به همت بسيج دانشجويی دانشكده 
حقوق و علوم سياس��ی دانش��گاه 
ته��ران، اولي��ن ش��ماره  نش��ريه 
دانشجويی »ايران ۱۴۰۴« منتشر 
ش��د.  در اي��ن ش��ماره از نش��ريه 
دانشجويی »ايران ۱۴۰۴« نگاهی 
تحليلی به بازتاب رسانه ای قرارداد 
راهبردی ۲۵ ساله بين ايران و چين 
انداخته شده و به مس��ائلی چون تحليل بر رويكرد رسانه ای قوه 
قضائيه، چش��م انداز به رويكرد روابط استراتژيك ايران و عراق و 
نظام مالياتی كارآمد پرداخته شده است. در بخشي از نوشته هاي 
اين نشريه درباره رسانه هاي قوه قضائيه آمده است: قوه قضائيه در 
ادبيات كنونی حركت خود به سرمايه اجتماعی كه بخش زيادی 
از آن در حوزه فرماندهی بخش رسانه است، توجه ويژه دارد و يكی 
از كانال های موثر ارتباط قوه قضائيه، ارتباط و افكار عمومی است. 
واقعيت كنونی اين است كه جامعه ما به انسجام اصحاب رسانه ای 
نياز دارد و واقعا در فضای جديد كاری ق��وه قضائيه كه دكترين 
احيای سرمايه اجتماعی در رأس آن قرار دارد، بايد به دنبال آن 
باشد كه دست خود را به س��وی جامعه خدوم، زحمتكش و قانع 

رسانه ای دراز كرده و از آنها در اين عرصه ياري بطلبد.

گشت نشریات

شدت گرفتن موج جدید كرونا باعث شده است 
بخش زیادي از فعاليت هاي حضوري در دانشگاه ها 
به ویژه فعاليت هاي تشكيلاتي دانشجویان رو به 
افول برود. تشكل هاي دانشجویي اما فعاليت هاي 
خود را همچنان سرپا نگه داشته اند؛ فعاليت هایي 
كه حجم و شدت دوران قبل از كرونا را ندارند اما 
همچنان بين دانشجویان پر طرفدارند. برگزاري 
اردوهاي جهادي دانش�جویان و اردوي آموزشي 

جهاد اكبر از جمله همين فعاليت ها هستند. 

در وضعيت كنوني تشكل هاي دانشجويي از وزارت 
علوم براي ايجاد زيرساخت هاي مورد نياز فعاليت هاي 
تشكلي انتظار زيادي ندارند و اين وزارتخانه همين 
كه بتوان��د كاس هاي مجازي را به درس��تي برگزار 
كند كفايت مي كند.  موقعي��ت كرونايي پيش آمده 
اما فرصت بس��يار مناس��بي است تا دانش��گاه ها در 
راستاي طراحي و اصاح زيرساخت هاي علمي گام 
بردارند. از بعد تش��كياتي هم زيرس��اخت هايي در 
دانشگاه ها وجود دارند كه دچار مشكل هستند؛ مانند 
معاونت هاي فرهنگي كه بودجه هاي زيادي در آنها 
هزينه مي شود اما برنامه مشخصي در اين معاونت ها 

وجود ندارد، چون زيرساخت و طرح معيني ندارند. 
 اردوه�اي جه�ادي با رعای�ت پروتكل هاي 

بهداشتي
دبي��ر تبيين مواضع بس��يج دانش��جويي در همين 
زمينه با بيان اينكه پيش تر بحث مس��ئله محوري را 
دنبال كرديم و در ش��رايط كرونا نيز تاش داريم تا 
از اين حوزه دور نش��ده و مسئله محوري را در فضاي 
مجازي دنبال كنيم، گفت: »عمده فعاليت هاي ما نيز 
بيشتر معطوف به خود تشكيات است و با توجه به 
اينكه در ترم جديد جديدالورودها نيز وارد دانشگاه 
مي شوند، برنامه هايمان بيشتر ناظر بر جذب و آموزش 
دانشجويان است و در همين راستا برنامه هاي مختلفي 

را در اين زمينه تدارك ديده ايم.«
مقصود درودي، با بيان اينكه دوره هاي تشكياتي را 
در دانش��گاه هاي مختلف تهران و شهرستان در نظر 
گرفته ايم، ادامه داد: »اين دوره ها به صورت مجازي 
برگزار مي شود. همچنين در مهرماه در برخي مناطق 
اردوهاي جهادي را با رعايت پروتكل هاي بهداشتي و 
به صورت محدود خواهيم داشت. البته اردوهاي دو و 
سه روزه را نيز در تعداد اندك و با تعداد شركت كننده 
بسيار محدود برگزار مي كنيم تا فعاليت هاي عمراني 

كوچك را در مناطق مختلف انجام دهيم.«
 زیرساخت ها را آماده كرده ایم

دبير تبيين مواضع بس��يج دانش��جويي با اشاره به 
پيگيري مباحث آموزشي در دوران كرونا اظهار داشت: 
»امس��ال بيش��تر انرژي مان براي جديدالورودي ها 
خواهد بود، با اين حال براي اعضاي تش��كيات نيز 
مباحث آموزشي به صورت محدود برگزار مي شود. 
البته دوره هاي مربوط ب��ه خواهران كاماً به صورت 
مجازي خواهد ب��ود و برخي دوره ها ني��ز به صورت 
حضوري – مجازي اس��ت ك��ه برنامه هاي حضوري 
صرفاً براي برادران اس��ت. باز هم تأكيد مي كنم  اين 
دوره ها نيز در تمام كش��ور به صورت كاماً محدود 
برگزار خواهد شد.«  درودي بيان داشت: »ما مشكات 
مربوط به دانشجويان تحصيات تكميلي را پيگيري 
مي كنيم و تاش داري��م تا مش��كات خوابگاه اين 
دانشجويان را حل كنيم، همچنين بسيج دانشجويي 
زيرساخت هاي مجازي را در قالب وبينار و راه اندازي 

سايت ها فراهم كرده تا تشكل ها بتوانند از اين شرايط 
بهره مند شوند.«

 محتواي جذاب در فضاي مجازي
 درودي ب��ا بي��ان اينكه اگ��ر ثبت نام دانش��جويان 
جديدالورود به صورت حضوري باشد، ستاد استقبال 
را با رعايت پروتكل هاي بهداش��تي خواهيم داشت، 
اظهار داش��ت: »اما اگر اين روند ب��ه صورت مجازي 
باشد، بعد از دريافت شماره تلفن هايشان، آنها را عضو 
كانال هاي بسيج دانش��جويي در دانشگاه هاي محل 
تحصيل شان مي كنيم تا ارتباط مجازي در راستاي 
حل مشكات شان، آش��نايي با دانشگاه، شهر محل 

تحصيل و... برقرار شود.«
دبير تبيين مواضع بسيج دانش��جويي درباره جذب 
نيروي جديد در بسيج دانشجويي افزود: »قطعاً اين 
كار هرس��اله به صورت چهره به چهره انجام مي شد 
اما امسال با توجه به شرايط ايجاد شده، اين مسئله 
يكي از دغدغه هاي جدي ما به ش��مار مي رود. البته 
برنامه هاي مختلفي را در نظر گرفته ايم كه يكي از آنها 
بحث نشريات است تا از طريق توليد محتواي جذاب و 
ارائه آن از طريق فضاي مجازي و توليد پادكست هاي 
علمي، فرهنگي، سياس��ي و ... بتوانيم دانش��جويان 
عاقه مند به اي��ن حوزه را جذب كني��م. با اين حال 
قطعاً اگر در آينده شرايط بهتر شود، اردوهايمان را نيز 

به صورت محدود راه اندازي خواهيم كرد.«
 وزیر علوم فعال تر باشد

 درودي درب��اره حماي��ت وزارتين از تش��كل هاي 
دانشجويي در شرايط كرونا خاطرنشان كرد: »بعضاً 
حمايت هايي صورت مي گيرد اما ب��ا توجه به اينكه 
خودشان از شيوع اين بيماري غافلگير شده و در برخي 
موارد زيرس��اخت هاي لازم را نيز در اختيار ندارند، 
همانند گذشته شاهد حمايت وزارتين نيستيم. به طور 

مثال ما با اساتيد يكي از دانشگاه هاي كشور هماهنگ 
كرديم تا اعضاي هيئت علمي در سامانه اي كه بسيج 
دانشجويي در نظر گرفته، تدريس شان را دنبال كنند 
و معتقدم وزير علوم مي تواند در اين حوزه بيش��تر از 

تشكل هاي دانشجويي حمايت كند.«
 جهاد اكبر در مشهد

دبير اتحاديه انجمن هاي اسامي دانشجويان مستقل 
هم ب��ا بيان اينكه ش��يوع بيماري كرونا باعث ش��د 
تا ارتباط ما با كف دانش��گاه و مي��دان فعاليت هاي 
چهره به چهره تحت الش��عاع قرار بگيرد، گفت: »به 
همين دليل امروز در رأس همه ايده هاي حاكم بر اين 
اتحاديه و دفاترش، نگاهي به مثابه فرصت نسبت به 
مقوله كرونا را داريم، چراكه تصور مي كنيم با وجود 

اينكه اين بيماري مي تواند آسيب هاي جدي را براي 
تشكل ها ايجاد كند، اما نبايد فراموش كرد بخشي از 
اين آسيب ها قابل رفع بوده و اثرگذاري بخش ديگر 
نيز قابل كاهش است. همچنين امكان خلق برخي 
فرصت ها نيز وجود دارد و عاملي كه باعث مي شود 
نگاه فرصت آميز در اتحاديه مستقل و دفاتر آن حاكم 

شود، مسئله اميد است.«
سيدايمان احمدي، در همين زمينه افزود: »ما برنامه 
جامع اميد آفريني را طراحي كرده ايم كه در آن از چند 
بعد مسئله اميدآفريني را دنبال مي كنيم، در همين 
راستا واحدهاي مربوطه شوراي مركزي با واحدهاي 
مربوطه ش��وراي مركزي انجمن هايم��ان به صورت 
مستمر و به صورت تلفني در ارتباط بوده و مشكات 
آنها را احصا مي كنند. همچنين برنامه هايي را درنظر 
گرفتيم كه طبق آن كشور را به مناطق 9 گانه تقسيم 
كرديم تا اعضاي شوراي مركزي با رعايت پروتكل ها 
در اين مناطق حضور يافته و به صورت چهره به چهره 
با دفاتر ارتباط بگيرند. از س��وي ديگر ايده كلي نيز 
تحت عنوان تغيير محور فعاليت تشكياتي از دانشگاه 
به مناطق 9گانه را برنامه ريزي كرديم كه طبق آن در 
نظر داريم تا اجتماع هاي كوچك ۲۰ تا ۳۰ نفره را در 

مناطق مختلف برگزار كنيم.«
 نشست ها همچنان ادامه دارد

دبير اتحاديه انجمن هاي اسامي دانشجويان مستقل 
درباره دنبال كردن مباحث آموزشي در ترم جاري بيان 
داشت: »روند آموزشي ما در گذشته به اين صورت بود 
كه اواخر آبان و اوايل آذرماه دو جلسه ثابت به صورت 
حضوري برگزار مي كرديم كه افرادي كه در اتحاديه  
مسئوليت كميسيون هاي فرهنگي، سياسي، آموزش، 
تبليغات و روابط  عمومي را برعهده داش��تند دورهم 
جمع مي ش��دند. خوش��بختانه اين جلسات به هيچ 

عنوان لغو نشده و در دو لايه به فضاي غيرحضوري و 
غيرحضوري – حضوري منتقل شده  است و در لايه 
اول به دليل غيرحضوري ش��دن به صورت دو هفته 

يك بار جلسات كميسيون ها را برگزار مي كنيم.«
 احمدي گفت: »ما هر س��اله نشس��ت هف��ت روزه 
آموزش��ي به نام جهاد اكبر را نيز در مش��هد برگزار 
مي كردي��م و اين مي��ان دوره نيز در ش��رايط كرونا 
برگزار مي شود، چراكه از همان ابتدا نگاه فردگرايانه 
و سطحي به كرونا نداش��ته و اعتقاد داشتيم فاصله 
نهادهاي مختلف فرهنگي، سياسي، حاكميتي و... از 
تشكل هاي دانشجويي با فضاي مجازي و رسانه، امروز 
و در چنين شرايطي خودش را نشان خواهد داد. به 
عبارت ديگر ما در ميان دوره جهاد اكبر شاهد بوديم  
هر ساله بيش از هزار نفر توس��ط دفاتر به ما معرفي 
مي شدند و درنهايت از ميان آنها ۷۰۰ نفر به اين اردو 

فرستاده مي شدند.«
 اعزام 100 دانشجو به اردو

 احمدي با بيان اينكه قطعاً در ش��رايط فعلي امكان 
حضور ۷۰۰ نف��ر در اين اردو وجود ن��دارد، تصريح 
كرد: »در همين راس��تا گروهي ۱۸ نفره متشكل از 
كارشناس��ان و اعضاي ادوار قبل��ي اتحاديه را ايجاد 
كرديم كه برنامه هاي مختلفي را در حوزه هاي مختلف 
با توجه به بيماري كرونا تدوين كرده اند. امسال اين 
نشست در چند بخش برگزار مي شود كه بخش اول 
آموزش هاي مجازي است و افراد ثبت نام كننده دوره 
۲۸ ساعته آموزش هاي جامع مجازي را مي گذرانند 
و بعد از آن گزينش شده و درنهايت اساتيد به مناطق 
مختلف اعزام مي شوند تا هركدام بتوانند به تعداد ۵۰ 
تا ۱۰۰ نفر آموزش بدهند. در مرحل��ه بعدي نيز از 
ميان آنها ۱۰۰ نفر از آقايان و خانم ها انتخاب مي شوند 

كه به نشست جهاد اكبر سالانه ما مي روند.«
 طرح قرآني 1522

دبير اتحاديه انجمن هاي اسامي دانشجويان مستقل 
با بيان اينكه جهاد اكبر امسال در قالب دو اردوي ۵۰ 
نفره برگزار مي شود، بيان داشت: »محتواي مكتوب، 
جزوه و نشريه را نيز آماده كرديم كه به دفاتر تزريق 
مي كنيم، همچنين براي امس��ال دو ايده اساسي را 
نيز خواهيم داشت، چراكه معتقديم انرژي هرساله 
كه به سمت كار اجرايي سوق پيدا مي كرد الان بايد 
مديريت شود و به سمت كارهاي محتوايي، گفتماني 
و زيربنايي تشكات دانشجويي حركت كند. به طور 
مثال ما در زمينه پرداختن به مقوله قرآن در تشكل ها 
مش��كل داريم كه قرار اس��ت طرح قرآني ۱۵۲۲ با 
همكاري مدرسه قرآن و عترت دانشگاه تهران به زودي 

وارد فاز اجرايي شود.«
احمدي گفت: »امروز اتحاديه با كمك ادوار گذشته 
اين آمادگي را دارد كه به هركدام از انجمن هاي ما كه 
اراده نوشتن سند گفتماني و اصاح اساسنامه را دارد، 
براي رسيدن به هدف شان كمك كند. يكي ديگر از 
برنامه هاي ما براي سال جديد بحث مسائل گفتماني 
است كه در همين راستا انديشكده مستقل ما هفته 
گذشته با هفت عضو تأسيس شد كه قرار است نظام 
مسائل ايران را با نگاه انتخاباتي ۱۴۰۰ در حوزه هاي 
اقتصاد، فرهنگ، سياست داخلي، سياست خارجي، 
آموزش وپرورش و سامت، زنان و خانواده احصا كند. 
در نظر داريم تا نسخه اوليه اين نظام مسائل براي روز 
دانشجو و نس��خه نهايي آن براي اسفندماه منتشر 
شود و برنامه هايمان نيز با محورهاي تحول خواهي، 

تحول گرايي و تحول انگيزي خواهد بود.«

آیين نام�ه پذی�رش دانش�جوي پزش�كي از دوره 
ليس�انس، هفت ش�رط را ب�راي واجدین ش�رایط 
لحاظ كرده اس�ت. پذیرفته ش�دگان نهایي هم به 
دوره پزش�كي عموم�ي وارد ش�ده و دانش�گاه 
واحدهاي گذرانده ش�ده توس�ط دانش�جویان در 
مقطع كارشناس�ي را مطابق آیين نامه هاي موجود 
بررس�ي مي كن�د و درص�ورت پذیرفت�ه ش�دن 
واحده�ا دیگر ني�ازي ب�ه گذراندن مج�دد آنها از 
سوي دانشجو نيس�ت و در غير این صورت طبيعي 
اس�ت كه باید واحده�ا بار دیگ�ر گذرانده ش�ود. 
از دو س��ال قبل تاكنون فقط ۱۰ ت��ا ۱۵ نفر به صورت 
سالانه از طريق دانشگاه علوم پزشكي تهران از ليسانس 
وارد دوره پزشكي شده اند و قرار است تعداد دانشگاه هاي 

مشمول اين طرح افزايش پيدا كند. 
محدود بودن صدور مجوز از س��وي وزارت بهداش��ت، 
سد راه جذب دانشگاه هاست، چراكه تنها يك درصد از 
ظرفيت دانشگاه ها در رشته پزشكي به صورت محدود به 

پذيرش پزشكي از ليسانس اختصاص داده مي شود. 
 عمر 2 ساله آیين نامه

تغيير آيين نامه پذيرش دانش��جوي پزش��كي از دوره 
ليسانس عمر دو ساله دارد و فعاً فقط از طريق دانشگاه 

علوم پزشكي تهران اجرا مي شود. 
تنها فارغ التحصياني مي توانند از اين مصوبه اميدبخش 
وزارت بهداشت بهره مند شوند كه ذيل مقررات تعيين 
 شده از س��وي اعضاي ش��وراي عالي برنامه ريزي علوم 
پزشكي قرار بگيرند، چراكه در اين آيين نامه هفت بند 
را براي واجدين شرايط لحاظ كرده است كه براساس 
آن تنها افرادي مي توانن��د از اين طريق در كاس هاي 
پزشكي دانش��گاه علوم پزش��كي تهران شركت كنند 

كه واجد ش��رايط عمومي تحصيل رايگان در كش��ور، 
دانش آموخته مقطع كارشناس��ي پيوسته يا ناپيوسته 
يكي از رشته هاي گروه هاي آزمايش��ي علوم تجربي ، 
رياضي و فني بوده و حداكثر سن شان در زمان ثبت نام 

آزمون نيز ۲۵ سال تمام باشد. 
 راه ميانبر براي المپيادي ها

براساس همين آيين نامه معدل كل ديپلم افراد بايد ۱۸ 
به بالا باشد و معدل مقطع كارشناسي افراد هم بايد ۱6 
و بالاتر باشد. يكي از مهم ترين ماك هاي بهره گيري از 
اين آيين نامه نيز دارا بودن مدرك انگليسي متناسب 
با آيين نامه اس��ت و خوان آخر هم قبولي در آزمون 
چندمرحله اي پذيرش دانش��جوي پزشكي از مقطع 

كارشناسي دانشگاه علوم پزشكي تهران است. 
البته بند آخر اي��ن آيين نامه تبصره مهم��ي هم دارد 

كه طبق آن دارندگان مدال هاي ط��اي المپيادهاي 
دانش آموزي نيازي به ش��ركت در آزمون كتبي ندارند 
و بدون حضور در اين آزمون، مي توانند صرفاً با قبولي 
در مصاحبه به تحصيل در يكي از رش��ته هاي پزشكي 
بپردازند، البته اين تبصره ش��امل دارندگان مدال هاي 
نقره و برنز نمي ش��ود و آنها  بايد در آزم��ون كتبي نيز 

شركت كنند. 
 مصاحبه و آزمون كتبي

اين آيين نامه تكليف نحوه آزمون ورودي را مش��خص 
كرده بود، آزمون��ي كه از دو آزم��ون كتبي و مصاحبه 
تشكيل شده اس��ت و افرادي كه بتوانند مرحله اول را 
پشت س��ر بگذارند، بايد در مرحله مصاحبه و ارزيابي 
فراش��ناختي نيز مورد س��نجش قرار بگيرن��د و تنها 
درصورت موفقيت در اين آزمون اجازه دارند دانشجوي 

رشته پزشكي در مقطع كارشناسي  ارشد شوند، البته 
فرد بايد در هر دو مرحله حداقل ۵۰ درصد از كل نمره 

را به دست بياورد. 
نكته قابل توجه اين اس��ت كه بع��د از پايان مصاحبه و 
مشخص شدن نتايج، حداكثر نصف كساني كه در آزمون 
كتبي پذيرفته شده ا  ند، در دانشگاه علوم پزشكي تهران 

پذيرش خواهند شد. 
 رایج در دیگر كشورها

اينكه بعد از جذب، دانشجويان در كدام رشته پزشكي 
مي توانند تحصيل كنند، مسئله اي كه همان آيين نامه 
جوابش را به صراحت داده است، چراكه پذيرفته شدگان 
نهايي به دوره پزش��كي عمومي وارد ش��ده و دانشگاه 
واحدهاي گذرانده شده توس��ط دانشجويان در مقطع 
كارشناس��ي را مطابق آيين نامه هاي موجود بررس��ي 
مي كند و درصورت پذيرفته ش��دن، ديگ��ر نيازي به 
گذراندن مجدد آنها از س��وي دانشجو نيست و در غير 
اين صورت طبيعي اس��ت ك��ه بايد واحده��ا بار ديگر 

گذرانده شود. 
معاون علوم پزش��كي و عضو هيئت علمي دانشگاه آزاد 
اس��امي واحد اصفه��ان در گفت وگو ب��ا خبرگزاري 
دانشگاه آزاد درباره پذيرش دانشجوي پزشكي از مقطع 
كارشناسي گفت: »اين ش��يوه در كشورهاي ديگر نيز 
به كار برده مي شود و دانشجويي كه خواهان تحصيل در 
رشته هاي پزشكي باشد، اما در مقطع ليسانس مدرك 
غيرپزشكي داش��ته باش��د، مي تواند بعد از قبولي در 
مصاحبه اي كه از سوي دانشكده پزشكي و دندانپزشكي 

برگزار مي شود، در اين رشته تحصيل كند.«
 اصلًا مشكلي را حل نمي كند

آرش قدوسي، ادامه داد: »اين مصاحبه ها صرفاً براساس 

م��درك دانش��گاهي فارغ التحصيل نيس��ت، چراكه 
آيتم هاي مختلفي مدنظر ق��رار مي گيرد كه ازجمله 
آن مي توان به فعاليت افراد در خيريه ها، فعاليت هاي 
هنري، توانايي هاي فردي و وضعيت خانوادگي افراد 
اش��اره كرد و بعد از اينكه همه اين جنبه ها توس��ط 
دانشكده پزشكي و دندانپزش��كي مورد ارزيابي قرار 
گرفت، روند پذيرش دانشجو از مقطع ليسانس انجام 

مي شود.«
قدوسي گفت: »البته در بسياري از كشورها افراد حين 
تحصيل در مقطع كارشناسي، اجازه دارند تا واحدهايي 
غيرمرتبط از رشته خود را بگذرانند، به طور مثال فردي 
كه در يكي از رشته هاي فني و رياضي تحصيل مي كند، 
اين اجازه را دارد كه واحد بيول��وژي را نيز بگذراند و از 
اين رو در ديگر كش��ورها بس��ياري از دانشجوياني كه 
خواهان تحصيل در رش��ته پزشكي از مقطع ليسانس 
به بعد هس��تند، اطاعات نس��بي درمورد اين رش��ته 
دارند، اما عماً چنين مسئله اي در نظام آموزش عالي ما 

امكان پذير نيست.«
وي با تأكيد بر اينكه اگر صرف��اً بخواهيم طرحي را كه 
در ديگر كشورها اجرا مي ش��ود، در ايران نيز عملياتي 
كنيم، اصاً مش��كلي را ح��ل نمي كند، بيان داش��ت: 
»درباره پذيرش دانشجوي پزشكي از مقطع ليسانس 
بايد نيازهاي كشور متناسب با ظرفيت آموزش عالي در 
نظر گرفته شود و نگاه جامع نسبت به آن داشته باشيم، 
درست است كه در ايران كمبود پزشك و دندانپزشك 
وجود دارد، اما اگر صرفاً از مقطع ليسانس دانشجو جذب 
كنيم كه عماً باعث افزايش مدت تحصيل آنها  شود، در 
اصل نه تنها مش��كلي را برطرف نكرده ايم بلكه مشكل 

جديد هم به آموزش عالي كشور اضافه مي كنيم.«

كرونا هم مانع اردوي آموزشي جهاد اكبر نشد
نگاهي به برنامه تشكل هاي دانشجویي با وجود موج هاي جدید كرونایي

دبي�ر اتحادی�ه  انجمن ه�اي 
اسلامي دانشجویان مستقل: 
»ما هر ساله نشست هفت روزه 
آموزشي به نام جهاد اكبر را در 
مشهد برگزار مي كردیم و این 
ميان دوره نيز در شرایط كرونا 
برگزار مي شود، چراكه از همان 
ابتدا نگاه فردگرایانه و سطحي 
ب�ه كرون�ا نداش�ته و اعتق�اد 
داشتيم فاصله نهادهاي مختلف 
فرهنگي، سياسي، حاكميتي 
و... از تش�كل هاي دانشجویي 
ب�ا فض�اي مج�ازي و رس�انه، 
ام�روز و در چني�ن ش�رایطي 
خ�ودش را نش�ان خواهد داد

هفت خوان مهندسي به پزشكي
7 شرط دشوار براي پزشك شدن دانشجویان فني
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